

[Texte]

It was with this in mind and recognizing the need for change, that the Consultancy Committee of Accountancy Bodies invited Sir Ronald Dearing in 1987 to report on the standards-setting process. The Consultancy Committee of Accountancy Bodies has accepted the approach recommended by Sir Ronald, with a few reservations.

In a July 1989 response to the International Accounting Standards Committee Exposure Draft E-32 on the comparability of financial statements the CICA declared:

(1)The Accounting Standards Committee of the Canadian Institute of Chartered Accountants is the national accounting standards-setting body in Canada. It comprises 20 members, users, preparers, and auditors of financial statements and is assisted by a full-time secretariat;

(2)The Accounting Standards Committee develops accounting standards in accordance with an established due process for inclusion in the CICA handbook. Canadian legislation requires corporations to comply with the CICA handbook.

It is noteworthy that the International Accounting Standards Committee consolidated publication of responses received from the standards-setting bodies identifies the Accounting Standards Committee of the CICA to be in a rather unique position, with all other national standard setting bodies being independent of a single national professional body.

In conclusion, the present practice in Canada of recognizing the Accounting Standards Committee of CICA as Canada's accountancy standards body is inconsistent with the process in place in other countries and internationally. CGA Canada believes this to be inconsistent with the public interest. It also discriminates against 50% of Canada's professional accountants and is so viewed by these professionals.

The progressive position reflected in the statement of Philip Couse, president of the English Institute of Chartered Accountants, is difficult to reconcile with the monopolistic position of Canadian chartered accountants who wish to entrench their present declared monopoly within their private act of incorporation.

Thank you.

**Ms Robertson:** Mr. Chairman and hon. members, I understand that petitions of this sort are so rare that this committee meeting is as much of a novelty as is Mr. Gorbachev's visit to Ottawa today, so we are making history—procedural history at any rate.

Douglas MacDonald and Darrell Cook have given you an overview of the facts and the events that form the background for this petition, including the fact that the three accounting organizations in Canada were established by acts of Parliament in the early 1900s; the fact that chartered accountants make up about one-half of the accounting profession in this country while certified general accountants and management accountants make up the other half; and the

[Traduction]

C'est donc dans cette optique, et compte tenu de la nécessité de changer la situation, que le *Consultancy Committee of Accountancy Bodies* a invité en 1987 Sir Ronald Dearing à soumettre un rapport sur le processus de normalisation. Le *Consultancy Committee of Accountancy Bodies* a accepté les recommandations de Sir Ronald avec quelques réserves.

En juillet 1989, en réponse à l'exposé-sondage E-32 du Comité international des normes comptables, au sujet de la comparabilité des états financiers, l'ICCA déclarait:

(1)Le Comité des normes comptables de l'Institut canadien des comptables agréés est l'organisme canadien chargé de l'élaboration de normes nationales. Il se compose de 20 membres, qui sont des utilisateurs, des auteurs et des vérificateurs d'états financiers, et disposent des services d'un secrétariat à plein temps;

(2)Le Comité des normes comptables établit des normes comptables conformément à un processus reconnu, en vue de leur inclusion dans le manuel de l'ICCA. Les lois canadiennes exigent que les sociétés respectent les directives contenues dans ce manuel.

Il est intéressant de noter que le Comité international des normes comptables, dans son résumé des réponses reçues des divers organismes de normalisation, souligne que le Comité des normes comptables de l'ICCA est dans une situation assez exceptionnelle, étant donné que tous les autres organismes nationaux de normalisation sont indépendants de la corporation professionnelle nationale.

En conclusion, en reconnaissant au Comité des normes comptables de l'ICCA le pouvoir d'établir des normes comptables nationales, le Canada va à l'encontre des autres pays et des institutions internationales. CGA Canada estime que cette situation est contraire à l'intérêt public et qu'elle crée de la discrimination contre 50 p. 100 des comptables professionnels du Canada.

La position progressiste qui se reflète dans la déclaration du président de l'*English Institute of Chartered Accountants*, M. Philip Couse, est difficile à concilier avec la position de monopole dont jouissent au Canada les comptables agréés, qui souhaitent consacrer ce monopole grâce à ce projet de loi d'intérêt privé.

Merci.

**Mme Robertson:** Monsieur le président, mesdames, messieurs, les pétitions de ce genre sont tellement rares que la séance d'aujourd'hui constitue un événement aussi exceptionnel que la visite de M. Gorbachev à Ottawa; nous sommes donc en train d'écrire l'histoire, ou du moins l'histoire de la procédure.

Douglas MacDonald et Darrell Cook vous ont fait un bref exposé des faits qui ont motivé la présentation de cette pétition, y compris le fait que les trois organisations comptables du Canada ont été établies par des lois du Parlement au début des années 1900, que les comptables agréés représentent environ la moitié seulement de la profession comptable, les comptables généraux licenciés et les comptables en gestion composant l'autre moitié, et que CGA